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OBECNÍ ZPRAVODAJ 

DLOUHÁ LOUČKA 2 

 

květen - srpen 2019                                  www.dlouhaloucka.cz                                                                              

 

                                                                       Pohádková stezka 8. června 2019 

 

PÁR SLOV ÚVODEM 

 

Vážení a milí spoluobčané,  

blíží se nám období léta a s ním i čas dovolených a prázdnin. Dětem bych popřál úspěšné 

zakončení školního roku, krásné prožití prázdnin se spoustou nových poznatků a zážitků, plno 

smíchu a radosti. Všem ostatním přeji příjemný začátek léta a pracujícím hezkou dovolenou.  

                                                                                                    Ladislav Koláček, starosta 
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ŽALOBA O URČENÍ VLASTNICTVÍ 

NEMOVITOSTI ZÁKLADNÍ ŠKOLY 

 

V prosinci 2015 podala Československá provincie Milosrdných sester Panny Marie 

Jeruzalémské (dále žalobkyně) žalobu o určení vlastnictví budovy ZŠ č.p. 220, ulice Šumvaldská  

na Obec Dlouhá Loučka a Českou republiku – Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových. 

 Právní zástupce obce Dlouhá Loučka tuto žalobu odmítl. Od té doby nedošlo k projednání 

žaloby kvůli průtahům ze strany žalobkyně. Nejdříve byla na Okresní soud podána žádost, aby se soudní 

řízení projednalo v místě advokáta, který zastupoval žalobkyni, tj. Praha. To jsme odmítli a následně 

Okresní soud v Olomouci rozhodl, že řízení bude pokračovat v Olomouci. Poté žalobkyně podala 

stížnost k Nejvyššímu soudu, který Rozhodnutí Okresního soudu potvrdil. Dále byla podána stížnost na 

určení místa projednání Ústavnímu soudu. Ten dne 7. srpna 2018 potvrdil, že projednání o určení 

vlastnictví nemovitosti ZŠ bude projednáno v Olomouci. Okresní soud v Olomouci dne 2. 11. 2018 

rozhodl v pokračování přerušeného řízení.  

Proti tomu žalobkyně podala odvolání a domáhá se přerušení z tohoto důvodu:   žalobkyně považuje 

usnesení čj. 12C 364/2015-244 ze dne 2. 11. 2018, kterým se pokračuje v soudním řízení za nesprávné. 

Ust. § 109 odst. 2 písm. c) OSŘ obsahuje fakultativní důvody přerušení řízení. Žalobce považuje 

v současné době jako nejvhodnější rozhodnout o přerušení řízení dle § 109 odst. 2 písm. c) OSŘ, a to 

do doby pravomocného skončení řízení před Nejvyšším soudem ČR sp.zn. 28 Cdo 4218/2017. Jedná se 

o řízení, které v minulosti bylo vedeno před Okresním soudem  v Olomouci pod sp.zn. 21C 365/2015 

(Česká provincie Řádu bratří domu Panny Marie v Jeruzalémě proti Národnímu památkovému ústavu). 

Toto předmětné řízení řeší otázku aplikace Benešových dekretů na církevní subjekty, dále to, zda byl 

pravomocně zkonfiskován majetek Řádu německých rytířů (mužské linie), otázku paaktů, otázku 

majetkové křivdy dle ust. § 5 ZMV a otázku výluky dle ust. § 8 ZMV a další otázky, které mohou mít vliv 

na výsledek tohoto řízení, a to i přesto, že toto řízení se týká nikoliv mužské, ale ženské linie.    Jelikož 

žalobkyně je přesvědčena o tom, že v řízení před Nejvyšším soudem ČR sp.zn. 28 Cdo 4218/2017 je 

řešena otázka, která může mít vliv na výsledek tohoto řízení, považuje za v rozporu s ust. § 109 odst. 2 

písm. c) OSŘ, aby v tomto řízení bylo pokračováno.  S ohledem na výše uvedené je navrhováno, aby 

odvolací soud napadené rozhodnutí změnil, že řízení se přerušuje až do pravomocného skončení řízení 

před Nejvyšším soudem ČR sp.zn. 28 Cdo 4218/2017.  

Následně Krajský soud v Ostravě – pobočka Olomouc rozhodl, že v daném řízení se bude pokračovat 

(29. 1. 2018). Žalobkyně čekala, až projde lhůta k odvolání a dne 5. 5. 2019 poslala k Nejvyššímu soudu 

dovolání ČR, aby došlo k přerušení řízení do rozhodnutí Nejvyššího soudu ČR sp. zn. 21 Cdo 4218/2017. 

 

   Jak vyplývá, z výše popsané zprávy dochází ze strany žalobkyně k obstrukcím a průtahům. Se 

zástupcem žalobkyně není možná dohoda. Vzhledem k výše uvedeným skutečnostem předpokládám, 

že se toto řízení potáhne ještě několik let.  
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17. ročník pochodu přírodním parkem 

Sovinecko 

                          

   Spolek Jáchyma Pivce pořádal 11. 
května 2019 již 17. ročník pochodu 
přírodním parkem Sovinecko.  

Počasí vyšlo perfektní, byla jen malá 
přeháňka, teplota akorát 
na pochodování, nefoukalo, 
viditelnost fajn.... Přišlo 276 turistů, 
23 psů a 2 koně (máme rekord!). Letos 
byl velký zájem o nejkratší trasu 
kočárkovou (pro nás Loučáky je to 
klasická cesta na Sovinec a zpět 
přes Valšov).  

Jeden pán přišel do cíle dříve, než 
jsme v 10:00 hodin sbalili start  
(nikdo na něj v cíli nečekal :-). 

 
Někteří i bloudili, 2 došli až do 

Rýmařova  . Nikdo nečte 
naše parádní plány trasy! 
Někdo asi trhal fáborky. 
Našeho kamaráda na kontrole 
na Křížovém vrchu kousl pes. 
Jedna slečna na Karlově 
zlomila luk (ta musí mít 
ukrutnou sílu!). Jeden pán 
ze Sovince si dojde pěšky 
na start, dostane mapku, 
obejde celou trasu a vrátí 
se pěšky zase zpět na Sovinec. 
Je to borec! Jiný starší pán 
přijede z Pískova na kole, 
obejde trasu, sedne na kolo 

a jede domů . Další borec! 
    
 
Přišla spousta starých známých, ale dorazilo i mnoho nových turistů z různých koutů naší republiky. 
Přijeli turisté z Ostravy (představte si, že autobusem), Starého Města, Boskovic, apod... Všechny jsme 
rádi viděli a doufáme, že se jim u nás líbilo.  

 
Takže příští rok na shledanou!                                         

                                                                          

                                                                 Těší se na vás Spolek Jáchyma Pivce 
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50. LET TÁBORU DLOUHÁ LOUČKA 

            Letošní rok 2019 je 

výjimečný pro všechny táborníky z 

Dlouhé Loučky a okolí. Je to již 50 

let, co byla založena tábornická 

tradice, která nepřerušeně trvá 

dodnes, proto se táborníci rozhodli 

toto výročí pořádně oslavit.  Den 

oslav připadl na sobotu 25. 5. 2019.  

 Od pátku se v zámeckém 

parku tvrdě pracovalo, a tak, když v 

sobotu přišli první návštěvníci, 

mohli vidět stany s podsadou, tee-

pee, stožár s vlajkou a táborový 

kruh s krásně našlapaným 

táborákem. Celý minitábor byl ozdoben batikovanými tričky, která se vesele třepetala pověšená 

na šňůrách. Prázdninovou atmosféru umocnilo překrásné počasí. 

 Sešla se velká spousta přátel a kamarádů a to nejen z Dlouhé Loučky. Tuto akci si 

nenechali ujít ani táborníci z velkých dálek, vždyť jeden přijel i z Norska. Přesto, že se někteří 

neviděli již spoustu let, hned si měli co říct. Lidé se mezi sebou srdečně vítali a jak jinak, také 

vzpomínali. Prohlížely se fotografie od těch nejstarších až po současné. Vše bylo přehledně 

sestavené na nástěnkách a v albech. Každý se snažil najít sebe a své přátele. Připravená byla 

také promítací místnost, kde bylo možno shlédnout různá videa. 

 Současní táborníci připravili pro děti soutěže se spoustou úkolů. Do toho všeho stylově 

hrála skupina VSHG s Liborem Geierem, její repertoár do celé akce skvěle zapadl. 
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Pro návštěvníky byla připravena táborová kuchyně - chleba se škvarkovou pomazánkou či 

guláš, který uvařila naše výborná táborová kuchařka. Součástí oslav bylo i poděkování 

nejstarším účastníkům, z nichž někteří se do táborové činnosti zapojují dodnes (klobouk dolů). 

 To nejlepší přišlo na závěr. Táborák! Slavnostní oheň byl zapálen tradičně čtyřmi 

pochodněmi při zpěvu  písně „červená se, line záře...”. Po ní následoval několikahodinový 

koncert. O kytary se tam doslova přetahovalo, protože každá generace či turnus má své oblíbené 

písničky, které si chtěli zazpívat. Někteří u ohně vydrželi až do druhého dne. A tak to má být. 

 Lepší oslavu si tábor ani nemohl přát! 

A my ti, milý tábore, k tvým narozeninám přejeme spoustu ochotných lidí, díky kterým můžeš 

fungovat, hodně nadšených dětí, které rády na tebe budou jezdit. Stany ať se nerozpadají a 

plachtami ať neteče.  V Olšovci ať nejsou sinice a jedovničtí chataři ať jsou shovívaví, les 

oplývá dřevem, houbami a lesními plody….. 

                                                                                                              

            Pionýr Dlouhá Loučka 

 

 

 

SETKÁNÍ SENIORŮ 
 

 Již několik let pořádá naše obec 

slavnostní setkání seniorů nad 60. let. 

V letošním roce byla opět hodně velká 

účast. Sál byl plný během několika 

minut. V úvodu všechny přivítal pan 

starosta, kterého záhy vystřídali svým 

pěveckým a tanečním vystoupením žáci 

ze základní školy. Příjemným 

odpolednem provázela skupina  

Duo Jamaha, kterou většina 

z přítomných znala z TV pořadu Šlágr. 

Jejich pěvecké vystoupení nenechalo 

nikoho dlouho sedět, a kdo mohl, tak si 

kromě pozpěvování také zatančil.  

Ve večerních hodinách k poslechu i tanci 

hrála skupina Formule III. Věříme, že se 

všem zúčastněným setkání líbilo, a že 

v příštím roce se sejdeme ve stejném 

nebo i větším počtu. Pořadatelé děkují 

panu Janu Axmanovi za jeho 

neočekávanou kulturní vložku. 
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NOVÁ RUKA PRO LUKÁŠE 

 

Jmenuji se Lukáš Pavela, je mi 15 let a bydlím 

s rodiči v Dlouhé Loučce. Narodil jsem se s nevyvinutou 

levou rukou, nemám zápěstí ani dlaň s prsty. Mám možnost 

získat bionickou protézu, abych se mohl začlenit mezi 

ostatní spolužáky bez handicapu. Chci dělat věci, jako 

ostatní lidi – bez pomoci ostatních, namazat si máslo na 

rohlík, oloupat si jablko, zavázat si tkaničky…. 

Prosím pomozte mi bionickou ruku získat. Její pořízení je 

velmi nákladná záležitost a není v možnostech mojí rodiny 

mi ji pořídit. 

Informace naleznete na stránkách www.kontobariery.cz   

 

Číslo bankovního účtu: 777777222/0800, VS 404083 

Účel platby: Lukáš Pavela 
 

Děkuji moc za jakýkoli příspěvek, věřím, že s vaší pomocí 

to dokážu!                                                                                
  Lukáš 
 
 

INFORMACE ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
 

Žáci 7. třídy navštívili v měsíci lednu místní zemědělské družstvo. Exkurze zemědělského 

podniku rozšiřuje žákům nejen přírodopisné znalosti, ale umožňuje seznámit se s prací 

v zemědělství, což je důležité i pro výběr budoucího povolání. Pod vedením hlavního 

zootechnika Ing. Skácela si prohlédli 

kravín, dojírnu i přípravnu krmiva a 

seznámili se s chovem mléčných 

plemen skotu.  

        V prvním únorovém týdnu se na 

chatě Relaxa ve Staré Vsi u 

Rýmařova uskutečnil lyžařský kurz 

žáků z 2. stupně. Závěrečný závod 

úspěšně absolvovali všichni 

účastníci kurzu úspěšně.  

V průběhu prosince a ledna 

proběhlo školní kolo zeměpisné 

olympiády. Toho se účastnili žáci 

druhého stupně. Do okresního kola 

v Olomouci postoupili: David 

Konečný, Eva Horáková a Jiří Holý. Nejúspěšnější z trojice byl Jiří Holý. Přes velkou 

konkurenci se žákům nepodařilo postoupit do krajského kola. 

Organizace ABATOP působí v oblasti prevence sociálně patologických jevů, zaměřuje 

se na ožehavá témata komunikace, šikany, zdravotní rizika viru HIV a nemoci AIDS, poruchy 

příjmu potravy a další. V měsíci březnu proběhlo na škole celkem 6 dvouhodinových 

http://www.kontobariery.cz/
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programů pod vedením lektorky Ing. Eriky Bednaříkové, DiS. Všechny programy probíhaly 

formou diskuse, žáci pracovali ve skupinách nebo odpovídali na kvízové otázky.  

V březnu se žáci 7. třídy vypravili za nevšedním kulturním zážitkem. Navštívili kino 

Metropol, kde proběhlo divadelní představení s názvem Jack and Joe. Velká část představení 

se odehrála v anglickém jazyce.  Aby žáci dopoledne plně využili, navštívili katedru historie 

UP v Olomouci, kde měli možnost nahlédnout do několika archeologických laboratoří a 

seznámit se s běžnou pracovní náplní archeologa. V březnu proběhlo také školní kolo 

mezinárodní soutěže Matematický klokan pro žáky od 2. do 9. třídy. Školního kola 

Pythagoriády se zúčastnilo 64 dětí z 5. až 8. třídy. Nejlepšího výsledku dosáhl Adam Koukol 

z 8. třídy (10 bodů) a postoupil do okresního kola. 

Naše škola pokračuje v projektu MŠMT 

Personální podpora a rozvojové aktivity pro žáky 

ZŠ, Šablony II. pro ZŠ a MŠ. Opět pokračuje 

oblíbený čtenářský klub, klub zábavné logiky a 

deskových her, doučování žáků ohrožených 

školním neúspěchem. Plánujeme též financování 

projektových dnů a využití metody CLIL pro výuku 

angličtiny a tandemovou výuku. Pro zefektivnění 

učení jsme zakoupili pro školu 20 notebooků, které 

mohou využívat učitelé přímo ve třídách.  

Velký zájem zaznamenalo zavedení 

čtenářského koutku na budově U Modré hvězdy, 

který je financován z prostředků MAP Uničovsko. 

Pro žáky druhého stupně bude koutek fungovat i 

v hlavní budově. Již nyní se všichni žáci podíleli na 

tvorbě loga a zapojili se do akce Dny dětského 

čtení, která je součástí celoevropské kampaně 

EUROPE READS.  

V dubnu se uskutečnil výchovně vzdělávací 

program o dravých ptácích a sovách. Sokolníci ze 

sdružení Seiferos představili dětem různé druhy 

našich dravců a sov, a také několik druhů, které u 

nás nežijí.  

V dubnu se konal tradiční turnaj O pohár 

ředitele školy v Libině. Po loňském vítězství se i 

letos podařilo našim florbalistům uhrát pěkné 

výsledky a v celkovém pořadí obsadili chlapci z 6 

-9. třídy pěkné 3. místo. Na přelomu dubna a 

května se děti z 1. až 4. třídy zapojily do projektu 

Jsme Evropané. Seznámily se s životem lidí 

v jiných zemích, se zajímavostmi z historie a 

současnosti těchto zemí a s některými tradicemi, 

s oblíbenými pochoutkami. Letos děti zavítaly do 

Dánska, Velké Británie, Švýcarska a Španělska. 

Výsledky svého snažení předvedly v krátkém 

pásmu svým spolužákům v místním kině. 
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Začátkem měsíce května proběhl na druhém stupni projekt Týden ekologie. V rámci něho se 

žáci seznamují s ekologicky udržitelnými aktivitami, které mají chránit naše životní prostředí.  

Ve spolupráci s Lesy české republiky se žáci se svými učiteli a lektory vydali na poznávací 

vycházky do Valšova, k Rešovským vodopádům a na křížový vrch u Rudy. Jako další lektor se 

do tohoto projetu zapojil p. Král st. Zástupce firmy Katr pan Miroslav Král ml. provedl žáky 7. 

třídy lesní školkou. Informace o fauně a floře a lesním hospodářství zdokumentovaly děti 

fotografiemi, ke kterým si pořizovaly zápisky. Povedený projekt zakončili žáci táborákem u 

rybníka. 

 

12. 5. se se svým vystoupením zapojily děti z pěveckého kroužku do oslavy Dne matek.  

Představení proběhlo v místním kostele. Děti potěšily maminky zpěvem hanáckých písní za 

doprovodu paní učitelky Daniely Maškové a skupiny Dunibuch. Děti ze školní družiny 

připravily pro maminky pěkné dárky.   

V měsíci květnu navštívila žáky  1., 3. a 6. třídy příslušnice Policie ČR a pohovořila s nimi 

na téma Osobní 

bezpečí a Nebezpečí 

internetu- 

kyberšikana. Děti si 

uvědomily důležitost 

dodržování pravidel a 

zákonů.  Žáci se 

zúčastnily oblastního 

kola soutěže Zlatý list 

v uničovském parku. 

V letošním ročníku se 

nám opět dařilo. 

Družstvo mladších 

žáků vybojovalo 

pěkné 4. místo, starší 

žáci 

v silnější konkurenci 

9 družstev obsadili 5. 

místo. 

 

 

U P O ZO R N Ě N Í     P R O     O B Č A N Y 

Obecní úřad obdržel několik stížností od občanů na neustálé porušování obecně závazné 

vyhlášky č. 1/2009, o regulaci hlučných činností v katastru obce a jeho částech. 

Upozorňujeme občany, že dle čl. 2 výše uvedené vyhlášky je o nedělích a svátcích každý 

povinen zdržet se veškerých prací spojených s užíváním zařízení a přístrojů způsobujících 

hluk, např. sekaček na trávu, cirkulárek, motorových pil, křovinořezů apod.  

Dle čl. 4 lze porušení závazné vyhlášky postihnout podle platných právních předpisů.  
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 

 

       Vítání nových občánků se uskutečnilo v sobotu 15. 6. 2019 v obřadní síni obecního úřadu. 

Naše nejmenší občánky do života přivítala paní Mgr. Martina Horňáková. Kulturní vložku 

zajistila paní 

Milena Polášková 

s žáky základní 

školy, kteří 

maminkám a všem 

přítomným hostům 

zazpívali 

ukolébavky a 

přednesli krásné 

básně. Každý nový 

občánek obdržel 

malý dárek, 

finanční dar a 

následně foto 

s DVD záznamem 

ze slavnostního 

aktu.      Do naší 

obce byli uvítáni:  

                          Kotrla Lukáš, Nakládalová Josefína, Kusá Karolína, Hubač Samuel,  

                                                Tomšík  Jakub, Coufal Jonáš,  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                              Kuchtová Klára, Danielová Eliška, Batoušek Daniel, 
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
 

                                     Významné výročí oslavili: 

 

80  Marie Zatloukalová 

  Arnošt Hrabal 

85  Věra Schindlerová 

                        Petra Tobková  

  Zdenka Dofková 

90  Marie Trčková 

95   Zdeněk Tobek 

 

Blahopřejeme našim spoluobčanům k jejich životnímu jubileu 

a přejeme hodně zdraví a spokojenosti do dalších let. 

 

                                                Sňatek uzavřeli:  

 

25. 5. 2019 Pavel Václavík – Olomouc 

  Dita Smékalová – Olomouc 

 

8. 6. 2019 Martin Zaoral – Křivá 

  Michaela Hammerlová – Uničov 

 

 

Novomanželům přejeme mnoho štěstí a radosti ve společném životě. 

 

 

Naposledy jsme se rozloučili: 

 

 
  2. 4. 2019  Božena Janušková 95 let Dlouhá Loučka 

19. 4. 2019   Petr Pávek  40 let Plinkout 

22. 4. 2019  Iveta Cikánková 86 let Dlouhá Loučka 

  4. 5. 2019  Jaroslav Vlček               71 let  Dlouhá Loučka 

  1. 6. 2019  Josef Vyroubal  84 let Dlouhá Loučka 

  7. 6. 2019  Milan Mazák  63 let Dlouhá Loučka 

  8. 6. 2019  Miloslava Krajčová 69 let Dlouhá Loučka 

 

      

 

                                      Všem pozůstalým vyjadřujeme upřímnou soustrast. 
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OSLAVA 100. VÝROČÍ ZALOŽENÍ ČESKÉ ŠKOLY 
 

 

 

V sobotu 8. 6. 2019 se 

uskutečnily v zámeckém parku oslavy 

100. výročí české školy v Dlouhé 

Loučce. Počasí sice zpočátku 

ukazovalo svoji zamračenou tvář, ale 

během odpoledne se obloha rozjasnila 

a zavládly přímené povětrnostní 

podmínky. Součástí oslav byla malá 

akademie ZŠ, na které vystoupili pod 

vedením svých učitelek žáci ZŠ Dlouhá 

Loučka a taneční skupina Styl Dance 

z Uničova.  

 

 

 

Pro všechny děti a jejich 

rodiče byla připravena Pohádková 

stezka, kterou organizovalo SRPDŠ 

Dlouhá Loučka. O tuto akci byl 

mezi dětmi opravdu velký zájem. 

Členové SDH Dlouhá Loučka 

zajistili bohaté občerstvení a Obec 

Dlouhá Loučka dojednala další 

doprovodný kulturní program, 

ve kterém vystoupily hudební 

skupiny VSHG, Olympic revival 

band a večer poté následovala 

zábava se skupinou Profil.  

 

 

 

Na konání akce přispěl 

dotací Olomoucký kraj. 

Poděkování za zdárný průběh 

akce patří všem zapojeným 

složkám.  
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NĚCO Z HISTORIE 
 

Památné a zajímavé stromy 

V naší obci bylo od r. 1945 vysazeno několik symbolických slovanských lip. Na podzim 

1945 byla před radnicí (asi vlevo) vysazena „ Lípa svobody“ (podle informace p. Habáně, 

v kronice o ní není zmínka). Před radnicí vpravo rostla „Lípa vítězství“ vysazená při slavnosti  

9. května 1946 . Kovář Winkler vyrobil ocelovou schránku, která byla s pamětními listinami 

uložena ke kořenům lípy. (lípa skácena kvůli el. vedení.) V Plinkoutě je chřadnoucí „Lípa 

svobody“ z r. 1946 nahrazena novým stromem z r. 2013.   Od r. 1968 roste vlevo před školou 

u Modré hvězdy „Lípa 50 let republiky“ a vpravo od r. 2018 „Lípa 100 let republiky“.  

V dubnu modře rozkvétá obrovitá paulownie  z r.1985 vedle jezírka na návsi  a další 

v zahradě MŠ. Ze zámeckého parku již zmizel starý tis, katalpa trubačovitá, liliovník 

tulipánokvětý (Liriodendron tulipifera), borovice vejmutovka, mišpule, křehovětvec žlutý i 

obrovská smuteční vrba vedle bývalé fontány. Je smutné, že někteří příslušníci dnešní mladé 

generace mají špatný vztah k přírodě. Vandalové ohněm poničili obrovský platan i dřezovec  

trojtrnný. Tato třítrnná akácie s ostrými a pevnými trny dlouhými až 15 cm si vysloužila 

pojmenování „Kristova koruna“.  

 

Mgr. Pavel Richter 

 

Něco z historie zámku v Dlouhé Loučce 

Zámek v obci Dlouhá Loučka v Olomouckém kraji již dlouho není ozdobou obce a vstup do 

budovy je zakázán. O poznání lépe je na tom zámecký park, který je atraktivním místem, kam 

místní přicházejí nejen za odpočinkem, ale i za zábavou. S historií zámku je spojen Řád 

německých rytířů, který v roce 1623 získal Sovinecké panství od jeho posledního moravského 

majitele Jana staršího Kobylky z Kobylí s Horní Dlouhou Loučkou. V roce 1707 se do 

vlastnictví Řádu dostala i Dolní Dlouhá Loučka a obě obce byly spojeny v jednu. Na popud 

velmistra řádu, Franze Ludwiga z Beirheimu, pak došlo na místě původní tvrze v Horní Dlouhé 

Loučce v letech 1708 – 1709 k vybudování barokního zámku a později i zámeckého parku. 

Zámek plnil funkci letního sídla velmistra Řádu německých rytířů. V první polovině 

devatenáctého století byla barokní budova klasicistně upravena. Zámek tvořila přibližně severo-

jižně orientovaná obdélná dvoutraktová hlavní budova, zakončená na obou stranách mohutnými 

obdélnými tubusy. Obě jejich východní poloviny tvořily schodišťové vestibuly, které navzájem 

spojovala chodba středního traktu. V ose zahradního průčelí připomínala stavebníka zámku 

kartuše s erbem velmistra řádu Franze Ludwiga z Beirheimu. K jižní části se pravoúhle 

připojuje krátké východní křídlo opatřené v severním průčelí navazující chodbou. Klasicistní 

úpravy kolem roku 1830 se dotkly především fasád střední části delšího křídla. Původní barokní 

vzhled s kordonovou římsou nad přízemím, nárožními pilastry nadokenními frontony a 

parapetními římsami si zachovaly oba tubusy delšího křídla. Roku 1839 byla k severnímu 

tubusu přistavěna novobarokní kaple sv. Alžběty s čtvercovou lodí a půlválcovým závěrem. 

Zámek a k němu přiléhající areál byl správním a hospodářským centrem tzv. Horního dvora a 
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seminaristům i jako nemocnice pro Řád německých rytířů.  Za napoleonských válek sloužil 

zámek jako lazaret, disponující 600 lůžky. Po bitvě u Slavkova (2. prosince 1805) byl do 

zdejšího tzv. Horního zámku přesunut Hlavní polní špitál (Hauptfeldspital) č. 19 z Vyškova, 

obsazeného vítěznými Francouzi. V tomto špitále zde tehdy zemřelo (pokud se dá spolehnout 

na matriční záznamy uložené ve Vídni) celkem 831 osob z toho:  31 vojáků z Ruska, 11 vojáků 

z Francie, 789 vojáků a ošetřovatelů z celého území tehdejší rakouské říše. Dalšími obětmi se 

staly civilní obyvatelé, mezi které se ze zámku rozšířil tyfus. Podruhé byl vojenský špitál v 

Dlouhé Loučce zřízen roku 1809, po bitvách u Wagramu a Znojma. Tehdy byl označen číslem 

26 a jeho matrika ještě není přeložená. V roce 1810 byla po nezbytných úpravách do zámku 

přemístěna z nevlídného hradu Sovince hospodářská správa celého sovineckého panství. 

Koncem 19. století kolem zámku vznikl asi dvouhektarový park. Původně se část parku 

využívala jako zeleninová zahrada a nechyběla zde ani oranžerie. Později byl park upraven do 

anglického stylu. Byly zde místní dřeviny i exotické či méně obvyklé stromy, např. jinan 

dvoulaločný, katalpa trubačovitá a další stromy a keře. Jako lazaret sloužil zámek i za první 

světové války. Svou špitální náplň zde Německý řád demonstroval přeměnou zámku v 

nemocnici. Z příkazu velmistra Řádu arcivévody Evžena byl dán k dispozici nemocným a 

raněným vojákům jako záložní vojenská nemocnice (Hoch - und Deutschmeister schloss - 

Reservespital) pod vedením místního vrchnostenského lékaře Dr. Adolfa Baldriana. Asistoval 

mu Dr. Schmitz z uničovské nemocnice. Již v listopadu 1914 přišli první ranění a nemocní. V 

lednu 1915 zde byla zřízena zmíněná vojenská rezervní nemocnice. Počet pacientů často 

přesahoval 100 osob. Ošetřovatelskou péči zastávalo pět německých řádových sester, jejichž 

horlivá, obětavá činnost udělala na Dr. Schmitze ten nejlepší dojem. Ač jinověrec, zasadil se 

pro povolání sester Německého řádu do uničovské nemocnice. V letních měsících zde pak bylo 

ubytováno až 2000 vojáků.  V té době sloužil zámecký park i raněným vojákům, kteří zde 

pobývali.  V letech 1920–1923 býval v zámku prázdninový tábor českých dětí z Olomouce. V 

roce 1922 otevřely sestry Německého řádu v 1. a 2. patře zámku školu domácího hospodářství, 

která zde existovala až do Velikonoc 1939. V lednu 1925 byla v 1. patře severního pavilonu v 

sousedství zámecké kaple otevřena z podnětu řídícího učitele mateřská škola vedená jednou z 

řádových sester. V roce 1927 byl zámek upraven na rezidenci kardinála a olomouckého 

arcibiskupa Lva Skrbenského z Hříště, který abdikoval v roce 1920. Kardinál Skrbenský v 

zámku zemřel 24. prosince 1938 (v 75 letech). Za druhé světové války byl zámek řádu 

zkonfiskován nacisty a řád jako takový zrušen. Byl zde zřízen zajatecký důstojnický tábor VIII 

H/H, kde byli v letech 1940–1942 umístěni převážně francouzští váleční zajatci, podobně jako 

na blízkém hradě Sovinci. Byli mezi nimi i nadaní výtvarníci, kteří jednu místnost vyzdobili 

nástěnnými malbami al secco (hlinitými barvami na suchou omítku) kolem roku 1941. Zajatci 

chodili také na pobožnosti do zámecké kaple. Po odsunu francouzských důstojníků byly 

prostory zámku v červnu 1943 upraveny na vojenský lazaret pro lehce zraněné německé vojáky. 

Léčilo se zde asi 200 vojáků. Šestnáctého května 1944 byl celý lazaret evekuován a v zámku 

byli umístěni pacienti s kožními chorobami. Tento lazaret byl 25. ledna 1945 evakuován. V 

zámku bylo internováno v závěrečných dnech války několik amerických vojáků, 

pravděpodobně sestřelených letců a sovětští váleční zajatci. Po skončení druhé světové války 

byl objekt znárodněn a sloužil mnoha různým účelům. V roce 1945 bylo rozhodnuto využít 

zámek pro armádu. Prostory zámku se dlouho upravovaly a začátkem dubna 1947 nastoupili 

první vojáci, kteří zde byli pouze do podzimu. Později v zámku byli ubytováni učni, kteří se 

připravovali na budoucí profese pro nově budované Uničovské strojírny, než se v Uničově 
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vybudovalo kompletní učňovské učiliště. Další využití zámku bylo pro sklady velkoobchodu 

obuvi Svit Gottwaldov. V roce 1962 byl zámek prohlášen kulturní památkou a byl ve vlastnictví 

státu. Osmého prosince roku 1985 komplex vyhořel. Požár nepostihl novobarokní kapli sv. 

Alžběty. Velkoobchod zámek provizorně zastřešil, od té doby ale zámek chátral. Postupně 

odtud mizely balustrády, mříže a další vzácné věci. V roce 1990 získal budovu soukromý 

majitel a v průběhu let se vystřídalo několik majitelů, ale žádný z nich neměl v úmyslu zámek 

obnovit. Jeden majitel zámku později požádal Ministerstvo kultury, aby zámek vyškrtlo ze 

seznamu nemovitých kulturních památek, čemuž bylo 28. dubna 2014 vyhověno. V dubnu 2017 

se v délce několika desítek metrů zřítila jedna z hlavních zdí. Poslední majitel Elitex strojírna, 

s.r.o., Zlín po zdlouhavých jednáních a na základě nařízení stavebního úřadu a následném 

odvolání obce ke Krajskému úřadu Olomouckého kraje nabídl obci prodej zámku a přilehlých 

parcel za 300.000,- Kč. Členové zastupitelstva projednali tuto nabídku na pracovní schůzce a 

následně na řádné schůzi odsouhlasili v létě 2018 odkup zámku a pozemků. Smlouva byla 

podepsána, odkup realizován a vlastnictví zapsáno do Katastru nemovitostí. Tímto 

zastupitelstvo na sebe vzalo velkou odpovědnost a musí navrhnout účelné využití a získat 

finanční prostředky na rekonstrukci zchátralého objektu. 

Jaroslav Brachtl 

 

 

                                                       NABÍDKA 

Sbormistr Mgr. Pavel Richter nabízí zdarma nahrávky koncertů dětského a dospělého 

pěveckého sboru z let 1999 - 2005 na videokazetách. 

 

 

 

Nabídka přednášek 

Klub zdraví Uničov nabízí občanům přednášky na téma „Zdravý životní styl a prevence 

civilizačních onemocnění“.  Celkem by se jednalo o 5 přednášek (1x za 14 dní) od měsíce 

září 2019 v zasedací místnosti OÚ v Dlouhé Loučce. V případě zájmu o tyto přednášky se 

hlaste do konce měsíce června 2019 v pokladně OÚ nebo na tel.č. 585 037 054.   

Vstupné na jednu přednášku činí 50,- Kč. 

 

 

 

 

 

 

Zpravodaj vydává Obec Dlouhá Loučka. Povolení k tisku OkÚ dne 11. 3. 2005 pod ev.č. MK ČR E 15859. Náklad 750 

výtisků. Tisk Obec Dlouhá Loučka. Uzávěrka příspěvků do následujícího čísla zpravodaje je do 1. 8. 2019.  

Příspěvky posílejte na e mailovou adresu: popelkova@dlouhaloucka.cz nebo osobně na obecním úřadu. 
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